
Rapport: Skole møder lokalsamfundet i et showroom 

Baggrund og ramme 
Under Tønder Festival havde ECCO opstillet et showroom, som bestod af sansekasser og 
eksperimenter vedrørende materialer og formgivning. Børnene fik et spændende og konkret indblik 
i nogle af virksomhedens tanker og udfordringer, og vi ønsker at implementere denne ide i 
skoleregi. Projektet skal understøtte den åbne skole, og vi ønsker at udbrede gruppen af partnere, 
som ikke i forvejen har kontakt med undervisningssektoren. 
 
Læringscenteret fungerer som konsulent i forhold til didaktiseringen af de udefra kommende 
materialer. PLC fungerer som katalysator for udvekslingen mellem skole og omverdenen, og 
projektet understøtter dermed lærerens arbejde med målene for samarbejdet med lokalsamfundet 
samt giver eleverne viden om arbejdsliv, foreningsliv og nærmiljøet. 
 
Vi vil invitere den vide verden ind i skolens pædagogiske undervisning, og dette skal faciliteres 
gennem oprettelse af et Showroom, hvor skolen kan invitere relevante eksterne partnere ind. 
Showroomet er ikke et fysisk lokale, men er tænkt en pædagogisk funktion, der kan have mange 
former, udtryk og lokaliteter. Skolens Pædagogiske Læringscenter (PLC) faciliterer denne funktion 
gennem didaktisering af eksterne partneres råmateriale/input. 
 
Projektets formål er derfor følgende: 

● PLC skal udvikle og styrke sin vejledende rolle i forhold til kolleger og elever. 
● Skolen etablerer strategiske kontakter til lokale og regionale partnere til fremtidig brug. 
● Eleverne får bedre kendskab til samfundet omkring dem, og deres motivation og læring 

styrkes.  
● Lokale samarbejdspartnere får bedre forståelse og indblik i skolens virke. 
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Indledende overvejelser 
Som udgangspunkt søger vi forskellige aktører: private virksomheder, frivillige foreninger, og en 
humanitær organisation for at afprøve de forskellige aktørtyper i praksis. Vi vil ydermere sprede 
showrooms ud over skoleåret for at sikre ressourcer til forberedelse. Planlægning og afvikling af 
showroom er et omfattende arbejde, og det kræver tid og tålmodighed at få sat i værk. Afviklingen 
skal være praktisk mulig i skolesammenhæng, og det giver bedst mening at få de respektive 
showrooms fordelt ud over skoleåret.  
 
Fordelingen giver også PLC mulighed for at evaluere og gøre sig brugbare erfaringer undervejs og 
dermed justere i forhold til næste showroom - både i forhold til eksterne samarbejdspartnere og det 
undervisende personale internt i organisationen. 
 
Projektplanen ser derfor således ud:  

● Juni 2016: 
Kompetenceudvikling af PLC-team i forhold til vejlederrollen med UC Syd 
Fremstille standardskrivelse til eksterne partnere. 

● August 2016:  
Benytte lokale medier til at “gøde jorden”, inden eksterne parter modtager invitation til 
samarbejde. Første kontakt til mulige samarbejdspartnere.  
Udvælge eksterne partnere - helst forskellige 3 typer af interesserede. 

● September 2016: Første forløb. 
Løbende samarbejde med udvalgt partner - udarbejdelse af showroom. 
Første showroom tages i brug. Evaluering af proces og resultat. 

● Januar 2017: Andet forløb. 
● April 2017: Tredje forløb. 
● Juni 2017: Samlet evaluering af projektet og udarbejdelse af drejebog. 

 
PLC-medarbejderne delte sig op i tre grupper med ansvar for hvert sit forløb: 

● Første forløb - Røde Kors: LTH, TDA, IAN 
● Andet forløb - Sapa: BFR, MDH 
● Tredje forløb - Foreningsmesse: MDP, TKØ 
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Afvikling 

Første forløb - Røde Kors 
Efter en brainstorm valgte vi at indlede et samarbejde med en humanitær organisation i Tønder.  
Det var vigtigt for os at både de og vi kunne få glæde af samarbejdet. Valget faldt på Røde Kors, 
da det er en stor og velfungerende organisation i lokalområdet. En fordel ved Røde Kors er, at den 
har en ungdomsorganisation, som aldersmæssigt er tættere på skolens elever. 
 
Etablering af samarbejde: 

● I juni fandt vi på Røde Kors’ hjemmeside kontaktoplysninger på en person fra den lokale 
afdelings bestyrelse. Vi tog telefonisk kontakt og arrangerede et møde i august for at 
afstemme interesser, ønsker og forventninger. 

● Vi havde på forhånd lagt en ramme på 2 uger i efteråret 2016. 
● Vi mødtes med Røde Kors og Ungdommens Røde Kors i august og fik i fællesskab 

udarbejdet et idekatalog. 
● Ejerskab og ansvar blev delt ud til alle parter, så det ikke udelukkende blev et skoleprojekt. 
● Iderækken var overvældende og uoverskuelig, men det var heldigt, at vores kontaktperson i 

Røde Kors påtog sig at være bindeled til alle medspillerne i Røde Kors. 
● Allerede i starten overvejede vi kommunikationen både internt og eksternt. 
● Efterfølgende havde vi flere møder, hvor ideer og forslag blev drøftet, og indholdet blev 

konkretiseret. 
● Det blev klart at forløbet ville dække over et bredt indhold, da Røde Kors som organisation 

har mange forskellige aktiviteter. Det blev derfor nødvendigt med skemalægning, så både 
de eksterne frivillige og skolens undervisere kunne orientere sig og planlægge derefter. 
(Bilag01) 

● Det viste sig udfordrende at arbejde på tværs af organisationer, da ændringer fra den ene 
part vil have stor betydning for den anden part. Hvis en frivillig ændrer tidspunktet på et 
aftalt forløb, får det konsekvenser for det undervisende personales planlægning.  

 
Afvikling af showroom1: 

● I ugerne op til afviklingen fortalte vi på PLC om Røde Kors og deres frivillige arbejde. Der 
kørte en film om arbejdet i Røde Kors og dens historie på gangen udenfor PLC - et centralt 
knudepunkt med mange forbipasserende i løbet af skoledagen.  

● Stemningen var både hektisk og intens under afviklingen af de mange besøg og aktiviteter. 
Vi var i tvivl om, hvad vores gæster havde at byde på: Hvor mange elever kunne de favne ? 
Kunne vi regne med at gæsterne kom og at klasserne overholdt aftalerne?  
Til daglig har læreren ansvar for indhold/formidling/struktur, og det var svært at give slip på. 

● PLC havde en dobbelt bekymring: At byde de eksterne gæster det bedste af skolen ved at 
elever og lærere tog godt imod, samt at kolleger og elever rent faktisk fik noget brugbart 
med sig om Røde Kors og organisationens aktiviteter. 

● Indholdsmæssigt bød Røde Kors på følgende aktiviteter/forløb (Billeder og tekst på skolens 
Facebookside: https://www.facebook.com/toenderdistriktsskole/posts/565832850290894) 

○ Nørklegruppe  
○ Samaritterkurser 
○ Ungdommens Røde Kors 
○ Røde Kors i U-lande. Foredrag v.Ella Hedegaard 
○ Genbrugsbutik  

(se links til skolens Facebookopslag: 
https://www.facebook.com/toenderdistriktsskole/posts/561762720697907 samt 
UgeAvisens videoopslag: 
https://www.facebook.com/UgeavisenTonder/videos/426031787520817) 

○ Røde Kors’ historie og formål 
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Del-evaluering af showroom1: 

● Vi havde en god oplevelse med besøg af både Røde Kors og Ungdommens Røde Kors. 
Organisationen fik fortalt deres historie og tog herfra med en opfattelse af, at skolen og 
eleverne var interesserede i deres arbejde. 

● De PLC medarbejdere, der var ansvarlige for dette forløb, var på overarbejde både før og 
under afviklingen. Vi havde ikke været i stand til at forudse, at alt vores tid i de 2 uger gik til 
afvikling af Showroom. 

● Samarbejde mellem Røde Kors og Ungdommens Røde Kors blev styrket og udvidet 
gennem deres fælles deltagelse i vores Showroom, lyder tilbagemeldingen. 

● De lokale medier havde en omfattende dækning af showroomet med vinkling på Røde Kors 
som frivillig organisation: 

○ http://www.e-pages.dk/ugeavisentoender/204/6 
○ http://www.e-pages.dk/ugeavisentoender/204/8 
○ http://www.e-pages.dk/ugeavisentoender/204/34 
○ http://www.e-pages.dk/ugeavisentoender/204/36 
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Andet forløb - SAPA 
Med baggrund i første forløb søgte vi i andet forløb at afprøve andre veje. Vi ville gerne prøve 
kræfter med det private erhvervsliv, og samtidig gerne have en lokal aktør på banen, som forældre, 
kolleger og elever måske i forvejen havde et kendskab til. Vi sigtede derfor på en større aktør, som 
bedre ville kunne afsætte ressourcer til et samarbejde. 
 
Etablering af samarbejde: 

● Vi kontaktede først en lokal produktionsvirksomhed og lavede et forarbejde der. Desværre 
sprang de fra undervejs, og vi gik derfor på jagt efter et samarbejde med en alternativ men 
tilsvarende produktionsvirksomhed.  

● Vi kontaktede derfor en anden lignende virksomhed, SAPA, telefonisk lige før 
sommerferien og forespurgte om, de var interesserede. Vi fik kontakt til salgs- og 
marketingskoordinator, Jakob Langeland, som gav telefonisk tilsagn om deres interesse og 
umiddelbart efter ferien mailede vi en formel introduktion til projektet til SAPA.  

● Herefter korresponderede vi frem og tilbage via mail, inden vi havde et møde på skolen 
primo oktober. Her blev der forventningsafstemt, og vi fik mulighed for at høre, hvad SAPA 
kunne byde ind med i en fælles brainstorm med udgangspunkt i fagene. (Bilag02) 

● I december var vi til møde på SAPA for at kigge nærmere på og aftale hvilke materialer, der 
skulle inddrages i Grundskolens Læringscenter. Her blev også fastsat en køreplan for 
indhold: opstart med direktøren, foredrag af de ansatte, afslutning mv. (Bilag03) 

● Op til Showroomet reklamerede vi for forløbet via spisesedler på PersonaleIntras 
opslagstavle (11. januar) samt printede dokumenter på bordene i lærerværelset. (Bilag04) 

● Vi prikkede mundtligt til kollegerne for at gøre dem opmærksomme på tilbuddet - 
mund-til-øre-strategien. 

● Den ene ansvarlige PLC-medarbejder udarbejdede materialer til brug for værksteder, hvor 
eleverne kunne afprøve noget der den teoretiske viden i praksis. (Bilag05) 

● Der blev fremstillet en slideshow med grundlæggende viden om aluminum. Den blev vist for 
alle de klasser, der kom på PLC i ugen op til og under afviklingen af showroomet.  

 
 
Afvikling af showroom2: 

● I slutningen af januar kom SAPA med materialer til en udstilling og vi satte et showroom op 
i læringscenteret. Herefter kørte Showroom i 14 dage.  

● Vi reklamerede for en aluminiums-skattejagt, Alujagten, med billeder på ElevIntra og 
ForældreIntra. 

● BFR var meget på læringscenteret i den uge, så kræfterne var samlet og der var en 
tovholder til stede. Det var altså hensigtsmæssigt at bytte timer og/eller vikardække, så 
kapaciteten kunne være til stede. 

● Mange klasser besøgte arrangementet, vi satte løbende nye billeder til Alujagten på en 
fysisk opslagstavle, vi lavede en konkurrence med løfteevnen for en stor heliumballon.  

● Nogle af fagene arbejdede lidt med SAPA ude i klasserne, men ellers foregik det meste i 
værksteder i læringscenteret.  

● Når eleverne kom ind, fik de et kort oplæg og derefter ud i værkstederne for at prøve 
kræfter med aluminium. (Bilag04) 

● BFR gennemgik slides og værksteder, for de andre PLC-medarbejdere ugen inden 
showroomet. 

● På sidstedagen kårede vi en vinder af Alujagten - Jakob fra SAPA overrakte en præmie. 
Klasserne var tilkaldt, og vinderen udnævnt.  

● Vi pakkede ting ned torsdag eftermiddag, og så blev de afhentet af en medarbejder fra 
SAPA fredag formiddag.  

● Pressemeddelelse afstemt med SAPA og sendt ud i ugen inden.  
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Del-evaluering af showroom2: 
● Vi holdt efterfølgende evalueringsmøde med Jakob. SAPA er også positivt stemt overfor 

forløbet, men er overraskede over hvor meget tid den slags tager. Virksomheden havde 
ikke noget forhåndskendskab til skoleverdenen, men følte sig godt klædt på af PLC.  

● Mange af SAPAs medarbejdere har eller kender børn på skolen, og virksomheden har 
løbende skrevet om projektet på deres intra-side. (Bilag06)  

● SAPA udgangspunkt var et CSR-perspektiv, og muligheden for at bidrage med noget i 
lokalsamfundet. Promovering og pressedækning var ikke det primære formål, men var 
selvfølgelig altid velkommen.  

● SAPA siger selv, at de gerne ville være med på et tilsvarende projekt igen - især da de nu 
kender lidt til rammerne og mulighederne.  

● Mundtlig feedback fra kollegerne med især ros til direktørens åbning af showroomet.  
● Positive tilbagemelding fra børnene angående værkstederne.  
● Vi lavede selv opslag på skolens Facebook-side: 

https://www.facebook.com/toenderdistriktsskole/posts/601680773372768 
https://www.facebook.com/toenderdistriktsskole/posts/599456556928523 
https://www.facebook.com/toenderdistriktsskole/posts/604316829775829 

● Den lokale UgeAvis havde en enkelt artikel om forløbet: 
○ http://www.e-pages.dk/digeposten/213/4/ 
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Tredje forløb - Foreningsmesse 
Vi havde valgt at arbejde sammen med lokale foreninger, som fik mulighed for at præsentere deres 
forening for skolens elever. De to første forløb fokuserede på enkelte organisationer, og i vores 
tredje forløb forsøgte vi at inddrage forskellige aktører på samme tid.  
 
Etablering af samarbejde: 

● Vi undersøgte hvilke foreninger, der er registreret på Tønder Kommunes hjemmeside 
(kultur- og fritidssektionen). Alle foreninger er registreret med mailadresse, og vi sendte en 
mail i november til ca. 40 foreninger, som primært passede målgruppen på vores skole 
samt lå i Tønder by og omegn. (Bilag07) Her blev foreningerne inviteret til at deltage i en 
aktivitets- og foreningsmesse torsdag d. 1. juni kl. 8.00-15.00. 

● Der kom få svar retur, og derfor udsendte vi en reminder til foreningerne i februar. 
● 11 foreninger tilmeldte sig, 2 skrev tilbage at de synes at initiativet var godt, men at de 

desværre ikke kunne deltage, og de resterende foreninger hørte vi aldrig fra. 
● Sideløbende blev der sendt besked til kolleger, pedel og ledelse med information om 

messen samt en invitation til at deltage. Vi havde på forhånd fastsat tiderne for klassernes 
besøg. 

● I starten af marts sendte vi et informationsbrev til de tilmeldte foreninger, hvori vi nærmere 
beskrev dagen, bl.a skrev vi, at vi sørgede for forplejning i løbet af dagen til de deltagende 
foreninger. (Bilag08) 

● På skolens læringscenter blev alle PLC-medarbejdere involveret i forløbet med 
uddelegeringen af forskellige opgaver: der skulle laves quiz, udstilling og oplæg, som alle 
klasser blev præsenteret for, når de besøgte biblioteket i ugen op til messen.  

● I slutningen af marts blev vi kontaktet af Carsten Biel (projektmedarbejder i Tønder 
Kommunes Kultur & Fritidsafdeling), som var blevet opmærksom på vores messe, og 
ønskede at deltage. Vi inviterede ham derfor til at åbne vores messe.dsd  

● Den 2. maj sendte vi igen en mail til de tilmeldte foreninger, hvor vi bad dem melde tilbage, 
hvis de havde brug for strømtilslutning eller andet, hvor meget plads, de havde brug for og 
hvor mange borde, hvor på skolen de ønskede deres standplads, og hvor mange personer 
de deltog med mht. forplejning. Vi skrev også, at vi naturligvis stod til rådighed med hjælp til 
at udvikle og præsentere deres stand.  

● Den 11. maj sendte vi et kort til alle deltagende foreninger med en oversigt over hvor de var 
blevet placeret på skolen, samt en “vi glæder os til at se jer”. Denne oversigt blev også 
afleveret til skolens pedel, sammen med tilbagemeldingerne fra de forskellige foreninger 
om hvad de havde brug for af borde, strømtilslutninger mm. (Bilag09+10) 

● Den 23. maj sendte vi information til skolens forældre på forældreintra opslagstavle om 
dagen. Samme tid sendte vi en reminder til skolens lærere om dagen, hvor vi også skrev at 
vi glædede os til at se dem til messen. 

● Der blev udsendt en pressemeddelelse om arrangementet, og Tønder Kommunes 
kommunikationsafdeling blev inviteret til arrangementet til brug for de kommunale 
kommunikationskanaler (kommunens officielle Facebookside samt intranet) 

● Dagen før og morgenen op til messen kunne foreningerne sætte deres stande op, og 
begge tidspunkter var PLC-medarbejderne til stede for at assistere. Vi lavede et mindmap 
med arbejdsopgaver inden messedagen, hvilket vi brugte løbende under hele processen, 
det var rart at kunne støtte sig til den. (Bilag11)  
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Afvikling af showroom3: 
● To foreninger (KFUM spejderne og Tønder spejderne) havde deres stand udenfor. De 

sidste 9 foreninger var i skolens aula.  
● Den 1 juni kl. 8.30 åbnede Carsten Biel messen med en tale for de første besøgende. Da 

messen var blevet officielt åbnet, fordelte eleverne sig og besøgte de forskellige stande.  
● I løbet af hele dagen var de to ansvarshavende PLC-medarbejdere til stede ved messen 

som tovholdere og for at løse praktiske opgaver. Vi holdt pause, når eleverne havde 
frikvarter. I løbet af dagen fik alle skolens elever besøgt messen.  

● Kl. 15 tog de sidste elever hjem, hvorefter foreningerne pakkede sammen, og vi sagde “tak 
for i dag”. 

 
 
Del-evaluering af showroom3: 

● Dagen gik som forventet med god stemning. Elever og lærere meldte positivt tilbage, og 
havde havde haft en god dag med mange gode oplevelser.  

● Alle foreninger meldte tilbage, at de havde haft samme oplevelse. 
● En af foreningerne udtrykte, at det var første gang at foreningen havde deltaget til en 

messe, og de ville meget gerne deltage igen, og at de nu var forberedte på, hvad det 
krævede, men også at det havde været en alletiders dag. 

● Dagen efter messen sendte vi et takkebrev ud til de deltagende foreninger. 
● Da vi i november 2016 sendte den første invitation ud til ca. 40 foreninger havde vi 

forventet, at mange flere foreninger ville have tilmeldt sig. Vi havde også en forventning om, 
at foreningerne ville melde tilbage uanset om de kunne deltage eller ej.  

● Efter afvikling har vi kunne se, at de 11 tilmeldte foreninger sagtens kunne opfylde vores 
behov og udfylde pladsen på messedagen.  

● Vi havde afsat 45 min til hver klasse/årgang, hvilket viste sig ikke at være nok, da eleverne 
var meget optagede af og begejstrede for at besøge standene på messen. En del af 
eleverne fik lov af deres lærere til at blive lidt længere 

● De frivillige foreninger har et ønske om at få flere medlemmer, og de gør derfor meget ud af 
at være synlige på bl.a. de sociale medier. Det betød, at skolen fik en masse indirekte 
omtale på de sociale medier via foreningernes omtale af sig selv. Disse eksterne opslag 
blev delt på skolens Facebookside: 

○ https://www.facebook.com/toenderdistriktsskole/posts/665357417005103 
○ https://www.facebook.com/toenderdistriktsskole/posts/663328040541374 
○ https://www.facebook.com/toenderdistriktsskole/posts/663327943874717 
○ https://www.facebook.com/toenderdistriktsskole/posts/663327877208057 
○ https://www.facebook.com/toenderdistriktsskole/posts/663327753874736 
○ https://www.facebook.com/media/set/?set=a.663085147232330.1073741948.33365

7323508449&type=1&l=42637f43f9 
● Den regionale avis Jydske Vestkysten samt den lokale ugeavis bragte artikler fra messen: 

○ http://www.jv.dk/toender/Forenings-og-aktivitetsmesse-paa-Grundskolen/artikel/251
1226 

○ http://www.e-pages.dk/ugeavisentoender/234/ 
○ http://www.e-pages.dk/ugeavisentoender/234/4 
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Evaluering 
Eksterne samarbejdspartnere er kke skolevante. Vores projekt var netop at skabe bro mellem 
skolen og omverdenen, og vi har samarbejdet med forskellige typer af eksterne partnere. Et sådant 
projekt vil være en ekstra-opgave for dem, og som skole er man nødt til at have sine forventninger 
afstemt i henhold til dette aspekt. 
  
Private virksomheder skal tage hensyn til interne faktorer og øvrig planlægning i deres egen 
organisation. Deres primære fokuspunkt er deres kunder, som kommer i første række, og dette 
skal man som skole selvfølgelig tage højde for.  
Frivillige i foreninger kan have andre gøremål i skoletiden, og de er netop frivillige. Det kan derfor 
være svært for dem at få forløbet passet ind i skolens mere låste rammer: Finde medlemmer, som 
har tid til at deltage og måske tjekker de kun deres foreningsmail en gang om ugen.  
Sådan er vilkårerne for samarbejdet med frivillige og dette må respekteres. Vi kan kun opfordre til 
at tage udfordringerne som de kommer - velvidende at dette er vilkårerne for samarbejde med 
eksterne partnere. 
 
En del af projektet var kompetenceudvikling af PLC-team i forhold til vejlederrollen. Det er en 
relevant dimension af samarbejdet med skolens omverden. At etablere og planlægge gode og 
relevante forløb med eksterne virksomheder/organisationer kræver ikke blot viden om skolelivet, 
men også gode evner til at didaktisere. 
Vi planlagde et omfattende vejledningsforløb med en konsulent fra UCsyd. Det viste sig at være for 
kostbart for vores beskedne budget. Langt henne i forløbet fik vi kontakt med en læringskonsulent 
fra CFU, som opkvalificerende PLC personalet på et tredelt kursus omkring vejlederrollen. Vi 
havde stort udbytte af dette både teoretiske og praksisnære forløb over 6 uger. 
 
Tønder Grundskole har gennem disse Showrooms åbnet et vindue med udsyn til vores omverden, 
og fået etableret værdifulde kontakter til vores 3 eksterne partnere, som omvendt har fået et bedre 
kendskab til skolelivet. Langt de fleste af vores samarbejdspartnere har tilkendegivet at de gerne 
vil være med til noget tilsvarende i fremtiden. 
 
Det har taget meget tid at planlægge, afvikle og evaluere forløbene, men vi kan se at det har haft 
stor effekt på skolelivet og børnenes læring fra tilbagemeldinger fra kolleger, forældre og elever. 
Dette skete via konkurrencer, quizzer, aktiviteter, elevinddragelse både i små korte inspirerende 
indspark og længere deciderede undervisningsforløb.  
 
Det giver mening at tænke lignende eksterne besøg ind i kommende PLC årsplaner. 
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Drejebog: Få verden ind - en manual til den åbne skole 
På baggrund af vores erfaringer med projektet anbefaler vi en række punkter til andre 
interesserede, som måtte ønske at gå i gang med at invitere verden indenfor. 
 

Indledende overvejelser - kom i gang 
I startfasen lægges fundamentet til projektet, og vi anbefaler, at man investerer god tid til dels at få 
afklaret rammer og ønsker blandt ledelse og medarbejdere. Alle vores tre showrooms viste sig at 
kræve mere tid end forventet, og det er essentielt for en god gennemførelse, at den slags 
overraskelser minimeres.  
 
Sørg for at der bliver afsat tid til både planlægning, afvikling og evaluering - både internt på skolen i 
forhold til forberedelse, møder, fysisk opsætning og nedtagning, men også eksternt i forhold til de 
interessenter, der inviteres ind. Den valgte samarbejdspartner har ikke som primært formål at 
deltage i skoleudvikling og har måske andre rammer og normer for mødedeltagelse, mail-respons 
mv. Dette gælder både frivillige foreninger, kommercielle virksomheder mv.  
 
Inddrag skolens ledelse og eventuelle andre repræsentanter for det undervisende personale, 
således at skolens øvrige medarbejdere er klar over projektet og kan planlægge og tilrettelægge 
undervisningen i henhold dertil.  
 
Valg af samarbejdspartner er også en vigtig del af et vellykket projekt, og det kan kræve flere 
forsøg inden man får den rigtige partner “på krogen”. Vi anbefaler, at man afsøger lokale 
muligheder i en idefase, hvor man overvejer både indhold og ramme samt konkrete muligheder for 
partnerskab. Synergi-effekten ved at drøfte dette i et team, er dels en god måde at få ideer på, 
samt vigtigt for forventningsafstemningen mellem PLC-medarbejderne. 
 
Vær opmærksom på at der bør være et udbytte ved samarbejdet for begge parter. For de fleste 
eksterne partnere vil projektet være en form for promovering. Hav dette aspekt i mente uden at 
bruge skolen som reklamesøjle.  
 

De første spæde skridt - find en partner og den første kontakt 
Den bedste måde at indlede et samarbejde med en ekstern partner er ved at ringe, introducere dig 
selv og meget kort fortælle om projektet og om man evt. må sende en mail med lidt flere 
oplysninger. De færreste siger nej tak allerede i denne fase.  
 
Et eksempel på en indledende mail findes i bilag07. Giv modtageren en uges tid til at respondere, 
og hvis de ikke allerede har svaret, så giv dem et kort og venligt kald og spørg, om de har haft tid 
til at læse din mail. Det kan rent tidsmæssigt godt betale sig at spille på flere heste på samme tid, 
så man undgår at spilde tid på en respons, inden man forsøger den næste mulighed. Vær dog 
også forberedt på, at dette kan give flere positive tilbagemeldinger! 
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Udarbejd på forhånd forslag til hvad den eksterne samarbejdspartner kan bidrage med, og vær 
åben og imødekommende for deres inputs. Fælles medejerskab over processen er vigtigt for et 
godt samarbejde. 
 

Forventningsafstemning og planlægning - hold gang i gryden 
Afhold et møde så tidligt som muligt i forløbet for at aftale mål, ramme og forventninger. Sørg for 
lave klare aftaler, skriv dem ned og send dem rundt, så alle er enige om hvad der er aftalt. Dette 
gælder selve indholdet, men i ligeså høj grad også aftalerne fremadrettet: Hvornår holder vi næste 
møde og hvem skal gøre hvad? 
 
Informer de undervisende kolleger på skolen så snart datoer og indhold er nogenlunde på plads. 
De fleste har en årsplan, som kan være svær at rykke på med kort varsel. Jo før kollegerne er 
orienteret om muligheden for at inddrage eksterne partnere i undervisningen desto bedre.  
 
I planlægningsprocessen ligger både et samarbejde med de eksterne partnere, men det er også 
vigtigt at få inddraget sine kolleger, så de får de bedste muligheder for at drage nytte af arbejdet. 
Tilbyd dem hjælp til at få forløbet inddraget i deres årsplaner og benyt gerne flere kanaler: både 
beskeder og opslag på Intra, samt mund-til-øre-metoden.  
 
Vi anbefaler at være ude i god tid både i forhold til samarbejdspartnerne og kollegerne. 
 

Afvikling - hav en plan B 
Eksterne samarbejdspartnere er ikke skolevante, og ofte vil den tid de bruger på foreningen ligge 
udenfor normal skoletid. Et samarbejde vil for mange være en ekstra-opgave.  
Private virksomheder kan blive ramt af interne ting i deres egen organisation, som kan betyde at 
de må springe fra projektet igen. Dette er der ikke noget at gøre ved, men hvis det sker, så led 
efter lignende brugbare virksomheder og drag nytte af det forarbejde, der allerede er lavet.  
Frivillige i foreninger kan have andre gøremål i skoletiden. , og de er netop frivillige. Det kan derfor 
være svært for dem at finde medlemmer, som har tid til at deltage, måske tjekker de kun deres 
foreningsmail en gang om ugen. Sådan er vilkårerne for samarbejdet med frivillige og dette må 
respekteres. Vi kan kun opfordre til at tage udfordringerne som de kommer og respektere, at disse 
mennesker netop er frivillige.  
 
Afsæt ressourcer til at være en god vært. Lad en medarbejder være i nærheden eller i det mindste 
til rådighed undervejs i afviklingen, således at evt. praktiske udfordringer kan løses hurtigt og 
smidigt. Lad ikke samarbejdspartnere stå selv medmindre det er eksplicit aftalt! Lad dem vide at de 
er velkomne gæster og at skolen er glad for deres indsats og returnerer dette med godt værtskab. 
Sørg for forplejning undervejs: Pauser, mad, drikke, kaffe/te skal være bestilt på forhånd. Det 
skader heller ikke med en lille erkendtlighed i form af f.eks. en æske chokolade eller en flaske.  
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Forløbets afvikling kan foregå på mange måder. Promovering vil ofte være en faktor for foreningen 
eller virksomheden, og sørg for at tænke kommunikationen med ind i dette. Vi opfordrer til at 
skolen inviterer f.eks. pressen eller tager billeder af forløbet til Intra, SkolePorten, Facebook eller 
lignende. Disse ting skal være afstemt med både skole og samarbejdspartner. Lav f.eks. et udkast 
til en pressemeddelelse og sørg for at samarbejdspartneren har godkendt den inden den sendes 
ud en uge eller to før projektets afvikling. Aftal også hvem der tager video eller billeder fra selve 
afviklingen, og hvordan disse skal udbredes bagefter.  
 

Evaluering og opfølgning 
Afsæt tid til at evaluere med den eksterne samarbejdspartner. Lyt til deres opfattelse af forløbet og 
sørg for at de bliver set og hørt - dels fordi man som skole kan lære meget af eksternes opfattelse, 
og dels fordi samarbejdet skal lukkes ned på en ordentlig måde så man f.eks. senere kan trække 
på de eksterne partnere igen.  
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